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بسیاری از سازوکارها و اقداماتی که در عرصه های مختلف دنبال می شود 
را باید ماحصل نظریه هایی دانست که در طول سده ها و قرن ها توسط 

فیلســـوفان در حوزه های مختلف مطرح و مورد پذیرش قرار گرفته اســـت. 
نظریه هایی که تا قرن ها پایه سیاســـتگذاری ها در عرصه های متفاوت از 
اقتصاد گرفته تا سیاســـت و اجتماع بوده اســـت. با این حال نظریه ها هم 
مانند هر حوزه علمی، نیازمند به روزرســـانی هســـتند و چه بسا بسیاری از 
نظریه ها هم در طول تاریخ کارکرد خود را از دست داده و از گردونه خارج 

شده اند. موضوع قابل توجه در اینجا آن است که رسیدن به نظریه جدید، 
کاری نیســـت که بتوان یکباره و با یک چند آزمایش به آن رســـید؛ چراکه 
نظریه پـــردازی از دل گفت وگوهـــا و مباحثه هـــای علمی بیرون می آید و به 
همین دلیل مدل توســـعه آن با دیگر حوزه های علمی متفاوت اســـت. با 
این حال بعد از گذشت نزدیک به پنج دهه، علی رغم برپایی کرسی های 

نظریه پردازی در سطح دانشگاه ها و مجامع علمی مرتبط هنوز نتوانسته ایم 
نظریه هایی را در سطح بین المللی در حوزه های مختلف ارائه دهیم. برای 
آسیب شناسی وضعیت کرسی های نظریه پردازی به سراغ فرهاد بیانی، دبیر 
کرسی های علمی و ترویجی پژوهشگاه مطالعات فرهنگی، اجتماعی و 

تمدنی رفتیم تا درباره چرایی ضعف در این حوزه بپرسیم. 

یکی از اهداف برگزاری کرسی های نظریه پردازی رسیدن به نظریه های جدید 
در حوزه های مختلف علوم انسانی است. در طول نزدیک به 2 دهه از ایجاد 

این کرســـی ها تا چه حد توانســـتیم به اهداف تعیین شده برسیم؟
یستی، مشاهدات و اتفاقاتی که رخ داده در یک جمله باید  براساس تجربه ز
ی  یه پرداز بگویم که ما هم از هدف و هم از مسیرمان در بحث کرسی های نظر
ی برای  یه پرداز دور شـــده ایم. در حقیقت آنچه قرار بود ذیل کرســـی های نظر
طرح ایده های نو و ایده هایی که هم ناظر بر مســـائل مختلف جامعه ایران 
بوده و هم از لحاظ علمی و معرفتی دارای بار و توانمند باشند، محقق نشده 
است، یعنی بیشتر خروجی کار به وسیله ای برای گرفتن امتیازات پژوهشی 
تبدیـــل شـــده و در یـــک کلام باید گفت که شـــاهد کالایی شـــدن امر علمی 

بودیم. به جای آنکه در طول 10 ســـال گذشـــته شـــاهد خروجی هایی باشـــیم 
کـــه بتوانیـــم بگوییـــم در هر یـــک از حوزه های علمی یـــا معرفتی حداقل دو یا 
ی شده، )حداقل  ســـه ایده مرتبط را داشـــته ایم که به ثمر نشسته و پیاده ساز
در حوزه علوم انســـانی به خصوص علوم اجتماعی که بنده بیشـــتر در اطلاع 
هستم(، می بینیم که چنین مساله ای محقق نشده و بیشتر این حوزه به یک 
کانال و مســـیری برای گرفتن امتیاز از آن تبدیل شـــده اســـت. این اتفاق هم 
یجی که در ســـطح پایین تر قرار دارد و هم در کرســـی های  در کرســـی های ترو
ی که ســـطح بالاتری را شـــامل می شود وجود داشته و اساسا ایده  یه پرداز نظر
نظری در این زمینه مطرح نشده است. بیشترین اتفاقی که در طول 10 سال 
گذشـــته افتاده آن بود که ما این مســـیر را به خروجی پژوهش ها تقلیل دادیم، 
یعنـــی یـــک نفر یا چند نفر کار تحقیقاتی انجام می دادند، خروجی کارشـــان 
ی یا ایده  را که عملا گزارش پژوهش شـــان هم بود  با عنوان اینکه دارای نوآور
خودشان است، مطرح می کردند؛ درحالی که ایده باید عصاره انتزاعی کارهای 
میدانـــی و تجربـــی باشـــد، یعنی محقق باید این توانمندی را داشـــته باشـــد 
کـــه در منظومـــه ای از پژوهش هـــا و تحقیقات میدانـــی و تجربی از داده های 
به دســـت آمده به یک ایده نظری خلاق و نوآور برســـد تا از این طریق بتواند 
بگوید با پشتوانه های تجربی توانسته نگاه انتزاعی را استخراج کند. واقعیت 

آن اســـت که ما چنین ایده هایی را ندیده ایم. 

ل برگزاری کرســـی ها، کتاب ها یا بعضا موسســـاتی نیز در همین ارتباط  در خلا
منتشـــر و ایجاد شـــده اند، این مساله چه مزیت و معایبی داشته است؟

در مقابل هم عده ای این حوزه را مسیری برای درآمدزایی کرده اند، یعنی عنوان 
می کنند که یک ایده کلان دارند و این کار را هم با استفاده از کلیدواژه هایی 
ی فرهنگی و ارزشـــی کشـــور مهم است،  که می دانند در عرصه سیاســـتگذار
انجام می دهند. مثلا می گویند درباره الگوی ایرانی - اسلامی پیشرفت، سبک 
ی کلیدواژه هایی می گذاشـــتند  ... ایده ای دارند. درواقع دســـت رو زندگی و
یادی هم بودند که بر همین  که می دانســـتند به اصطلاح خریدار دارد. افراد ز
اســـاس موسســـات، نهادها و حتی بنیادهایی را ایجاد و همایش هایی هم 

برگزار کردند اما هدف بیشـــتر گرفتن بودجه بابت آن بوده اســـت. 
یـــم که ادعا شـــده در حـــوزه اقتصاد اســـلامی، یا در  مـــا امـــروز کارهایـــی را دار
... بوده و اقداماتی هم بابت آنها انجام  راستای مدرنیته به معنای بومی آن و
ی بر اتفاقاتی اســـت کـــه پیش تر رخ داده  شـــده امـــا در بهتریـــن حالـــت مرور
اســـت. حتی بعضا هم تلفیق های بســـیار ناقصی است که در آن بنیان های 
هستی شناســـانه و معرفت شناســـانه آن تلفیق ها هم لحاظ نمی شود. به طور 
یچارد مک کی رورتی مقایسه  مثال فردی می گوید می خواهد ملاصدرا را با ر
گماتیسم چیست؟ درحالی که در مقابل این  کرده و از دل آن بگوید فلسفه پرا
کار گفته می شـــود که بنیادهای معرفتی این دو با یکدیگر متفاوت اســـت و 

اصلا نباید وارد این عرصه شـــد. 

یابـــی در برگـــزاری کرســـی های نظریه پردازی چه نقشـــی را ایفا  ز کمیته هـــای ار
می کنند؟

یابی درســـتی صورت  یابی هم ارز واقعیـــت آن اســـت کـــه در کمیته های ارز
نمی گیـــرد و یک بده وبســـتانی وجود دارد، یعنی ایـــن کمیته ها برای افرادی 
که ارتباطات شـــخصی با یکدیگر دارند، تشـــکیل شـــده یا تایید طرح در آن 
ن  صـــورت گرفتـــه یا امتیاز پژوهشـــی یا مباحث مالی و پولـــی از دل آنها بیرو
می آیـــد، بـــه همیـــن دلیل بایـــد عنوان کرد که ایـــن کمیته ها کامـــلا به بیراهه 
یخ علم نگاه کنید، باید عنوان کرد که علم مانند یک  گر به تار رفته است. ا
جنـــگل اســـت و بـــه هیچ وجه شـــباهتی به یک باغچه نـــدارد. امروز دو نوع 
ی علم وجود دارد. یک عـــده معتقدند که علم  نـــگاه در حـــوزه سیاســـتگذار
مانند باغچه اســـت و به همین دلیل نیازمند باغبانانی هســـتیم که برخی 
از حوزه هـــا را هـــرس و برخـــی دیگر را تقویت کنـــد تا از این طریق آنچه 
را که تصور می شـــود، درســـت است در باغچه ایجاد کرد؛ این اتفاق 
یخ  یعنـــی بـــا یک حـــوزه مصنوعی روبه رو هســـتیم. اما آنچـــه در تار
علم به چشـــم می آید آن اســـت که علم مانند جنگل است و پر از 
ی از آنها مدنظر و مطلوب  رخدادهایی اســـت که شـــاید بسیار
نبـــوده و ماننـــد علـــف هرز باشـــد، اما از دل آن جنگل شـــاید 
یک نهالی هم ســـر در بیاورد که فردی مانند کانت، علامه 

... می شود.  طباطبایی و

بـــا توجـــه به صحبت هایتان، فضـــای علم را باید مانند جنگل در نظر گرفت یا 
باغچـــه ای کـــه می توان نقش و نگار آن را خودمان تعیین کنیم؟

یخ علم به ما می گوید که فضای علم مانند جنگل بوده و پر از رخدادهای  تار
خودجوش است که آنها هم چندان آیین نامه بردار و سیاست بردار نیستند؛ 
یـــخ آلمـــان را نگاه کنیم که عنوان می شـــود این کشـــور در حوزه علوم  گـــر تار ا
انســـانی و دیگـــر حوزه ها نامدار اســـت، می بینیم آن طور نبـــوده که همه افراد 
ی از آنها هم به اصطلاح هرز رفته اند که  آنجا هم نامدار باشـــند بلکه بســـیار
ینه هایی بود که باید پرداخته می شـــد تا یک نفر مانند یک  ایـــن مهـــم هـــم هز
نهال در آنجا رشد کند. از طرف دیگر اینکه بخواهیم برای نهاد علم به این 
ی کنیم کـــه آیین نامه ای برای آن تصویب شـــود، عملا به  معنـــا سیاســـتگذار
بروکراســـی بدقواره ای تبدیل شـــده و باعث می شـــود تا درنهایت علم هم در 

ی بماند.  حد سازوکار ادار
گراف هم  در کتاب های نظری که در سطح جهانی وجود دارد، حتی یک پارا
از ایرانیان نمی بینیم، شاید افرادی باشند که اصالتا ایرانی باشند اما خارج 
کادمیک ایرانی باشد و بگوییم  از کشور زندگی می کنند اما آنچه محصول آ
ی در دنیا وجود دارد، متاسفانه  یه پرداز در سرفصل های کتاب های مهم نظر
ی به معنای واقعی آن  یه پرداز یم. در این مدت هم نظر نماینده ای در آن ندار
را نداشـــته ایم. اینکه بگوییم دســـتگاه نظری که برآمده از میدان تجربی بوده 
و بعـــد از آن به اصطـــلاح معرفت شناســـان، از نردبـــان انتزاع بالا آمده باشـــد و 
بردارنده داده های تجربه های  مفاهیم انتزاعی از آن ساخته شده باشد که در

باشـــد را در کشورمان شاهد نیستیم. 

یکـــی از مولفه هـــای اصلـــی در هـــر رشـــته ای را بایـــد دانشـــجویان و اعضـــای 
هیات علمـــی آن دانســـت. چقـــدر توانســـته ایم از ایـــن ظرفیت به درســـتی و در 

راســـتای تحقق نظریه پردازی بهره بگیریم؟
متاســـفانه مـــا در جذب هایی هـــم که چه برای دانشـــجویان دکتری که بعدا 
هیات علمی می شوند و چه برای هیات علمی ها که بعدا صاحب کمیته ها 
و برنامه ریزی ها می شـــوند، شـــاهد وجود رانت ها و ارتباطات و زدوبندهای 
سیاسی هستیم، یعنی به صورت علی العموم این مساله در این حوزه وجود 
دارد؛ هرچند که طبیعتا استثنائاتی هم وجود دارد. وقتی این شبکه براساس 
همین پایه مساله ساز و مریض شکل می گیرد، طبیعتا خروجی آن نیز همین 
که ما افراد را براســـاس شایســـتگی، لیاقت و  وضعیت فعلی خواهد بود؛ چرا
توانمندی انتخاب نمی کنیم، بلکه آنها را براساس نگاه سیاسی شان و نزدیک 
بودن به اصطلاح به ما و اینکه فرد انتخاب شده تا چه میزان می تواند اهداف 

مـــا را در مجموعه مدنظر دنبال کند، انتخاب می کنیم. 
گر می توانستیم  وجود نظام رانتیر علمی نیز به همین مساله برمی گردد. قطعا ا
... اصلاح کنیم  ، نظارت، افراد، مکانیسم و این حوزه را چه از طریق سازوکار
یشه اولیه فساد خشک شود، وضعیت امروز را شاهد نبودیم.  تا باعث شود ر
ی وجود  یه پـــرداز نکتـــه دیگـــر اینکـــه این وضعیـــت تنها در کرســـی های نظر
ندارد، بلکه در تقسیم پایان نامه ها، دانشجویان، نوشتن مقالات، پروژه های 
کادمیک  ی از حوزه های مرتبط با عرصه آ یه و بسیار تحقیقاتی، هیات تحریر
نیز شاهد آن هستیم. متاسفانه ما از همان ابتدا افرادی را که جذب می کنیم، 
تنهـــا مولفـــه ای کـــه در انتخـــاب آنهـــا وجود نـــدارد معیار علمـــی و تخصص 
یکردی وارد  اســـت. طبیعتا مشـــخص اســـت وقتی فردی براســـاس چنین رو
کادمیک می شـــود، دنبـــال تقویت حوزه علم نیســـت، بلکه به دنبال  حـــوزه آ
شـــکل دهی شـــبکه خودش اســـت. به عبارت دیگر از آنجایی که خود این 
فرد نیز از طریق شبکه وارد سیستم شده، حالا می خواهد برای بقای خودش 

ی بزند.  دست به شبکه ساز

تفاوت مباحثه های علمی در حوزه علوم انســـانی ایران با دانشـــگاه های مطرح 
دنیا را چه می دانید؟

ی مانند کانادا روند جذب هیات علمی  براساس تجربه باید بگویم که در کشور
بسیار شفاف است، یعنی امتیازاتی که به افراد داده می شود به صورت روشن 
اســـت. همچنین افرادی که به لیســـت نهایی راه پیدا می کنند، هرکدام باید 
ســـخنرانی هایی انجام دهند که به صورت عمومی اســـت و مردم سطح شهر 
نیز در کنار اساتید در آن سخنرانی ها حضور پیدا می کنند و در کنار اساتید، 
مـــردم هـــم امـــکان ســـوال کردن دارند و بر همین اســـاس به افـــراد امتیاز داده 
ی که ما پشـــت  می شـــود اما در کشـــور ما چنین وضعیتی وجود ندارد، به طور

درهای بسته افراد را جذب می کنیم و همین افراد هستند که بعدا شبکه ها 
ی را می ســـازند. وقتی مجموعه ای از افراد را  و پایگاه ها و درنهایت ســـاختار
با این ساختار جذب کنیم درنهایت باز هم شاهد ساختارهایی هستیم که 
بـــر همین مبنا خواهد بود. متاســـفانه علی العمـــوم اعتقادی به ایجاد چنین 
گر نظام شفافی از جذب  یم. بنده به صورت شفاف بگویم ا ی هم ندار سازوکار
ی از ما ازجمله بنده، نباید جذب می شـــدیم. با  در دانشـــگاه ها بود، بســـیار
توجه به اینکه پذیرش دانشجوی کارشناسی ارشد ما به وسیله کنکور انجام 
می شـــود، رانتی در اینجا وجود ندارد اما  در مقطع دکتری این مســـاله اســـت. 
هرچند اساتید می گویند دانشجویان دکتری بال ما هستند اما واقعیت اینکه 
آنها ابزارهایی هستند برای مقاله نویسی و ترجمه برای اساتید و دانشجویی 
که بهتر این کار را انجام می دهد در گروه جذب می شود. یعنی دانشجویانی 
که بیشتر کار می کنند و به اصطلاح صدایشان درنمی آید را جذب می کنند. 
مساله دیگر اینکه در کشورهای توسعه یافته مانند کانادا می دیدم که در یک 
کلاس 10نفره دکتری، تنها دو دانشجوی کانادایی داشتیم و بقیه دانشجوی 
گر می خواهید از راه تحصیل به شـــغل  کـــه در آنجا ا بین المللـــی بودنـــد؛ چرا
برســـید، می توانید بعد از مقطع دیپلم به راحتی شـــغلی را که می خواهید به 
ید. با این حال عده ای وارد کالج ها می شوند و در آنجا هم دوره های  دست آور
یم که شـــبیه به فنی و حرفه ای خودمان اســـت و بعد از آن  یک یا دوســـاله دار
هم افراد وارد بازار کار می شـــوند. حتی برخی هم تا مقطع کارشناســـی ادامه 
می دهند. با این حال دانشـــجویان تحصیلات تکمیلی کســـانی هســـتند که 
دغدغه علم دارند، نه شغل. یعنی کسی که وارد این حوزه می شود، دغدغه 
معرفتـــی دارد. بـــه همین دلیل به دانشـــجویان دکتری که کانادایی هســـتند، 
ســـالانه 30 هـــزار دلار کانـــادا را تنهـــا بـــرای ســـفرهای علمـــی، گرنـــت و تفریح 
اختصاص می دهند تا از این طریق دغدغه های مالی آنها برطرف شود. چنین 
ی باعث می شود تا دیگر فسادی هم رخ ندهد، درحالی که چنین وضعیتی  کار
را در کشورمان شاهد نیستیم. مولفه دیگر اینکه از مبلغی که به عنوان گرنت 
به اساتید داده می شود، یک سنت آن هم به اساتید نمی رسد و تنها اعتبار آن 
گر در  ینه های تحقیقاتی می شود. حتی ا به نام استاد شده و گرنت صرف هز
پایان پژوهش هم پولی باقی بماند، این مبلغ به حساب دانشگاه و گروه واریز 
می شود؛ هرچند این مهم هم در اعتبار و رشد علمی اساتید اثرگذار است.

 
مدل تعریف پروژه ما چقدر متفاوت از دانشـــگاه های پیشـــرو است؟

در اینجا پروژه ای تعریف می شـــود به میزان 30 میلیون تومان اما 300 میلیون 
ینـــه می شـــود. یکـــی از راه های حل چالش هـــای فعلی آن  تومـــان بـــرای آن هز
اســـت که با خوانش تجربه کشـــورهای توســـعه یافته بتوانیم چالش های امروز 
را حل کنیم. همچنین یکی دیگر از راه ها داشتن نظام شفاف در جذب ها، 
پذیرش دانشجو و ارتقای اعضای هیات علمی است. یکی دیگر از مسائلی 
که باید مورد توجه قرار بگیرد، وضعیت اســـاتید اســـت. متاســـفانه می بینیم 
فردی می گوید بنده استاد تمام هستم، اما استادتمام به این معناست که فرد 
رنگ وبوی رشته خودش را داشته و در ادبیاتش تراوش رشته و نگاه معرفتی 
یم که سطح تحلیل  ی استادیار و استادتمام هایی دار داشته باشد، اما بسیار
ی از شغل های معمولی هم کمتر است و حتی این  و درک شان حتی از بسیار
ی هم می بینیم. متاســـفانه ما در نظام علمی ای هســـتیم که  را در روش رفتار
مدارک علمی را می فروشد و طبیعتا ارتقای علمی هم به همین روش دنبال 
می شـــود، درحالی کـــه بایـــد در منش و رفتـــار افراد وقتی ارتقـــا پیدا می کنند، 
وضعیت دیگری را شـــاهد باشـــیم. امروز دانشـــجویان تحصیلات تکمیلی 
وقتی وارد دانشـــگاه می شـــوند، تقریبا همه شـــان فارغ التحصیل می شوند اما 
در کانادا بارها دیده ایم که بعد از دو سال پروپوزال نویسی، دانشجو را اخراج 
ی پروپوزال صورت می گیرد،  کرده اند. یعنی بعد از کلی رفت وبرگشت که رو
اســـاتید می گفتند پروژه دانشـــجو به اصطلاح ســـاختمانش ایجاد نشده. در 
اینجا یا دانشجو اخراج یا پروژه آن تغییر می کند یا دپارتمانش عوض می شود 

اما چنین مســـاله ای را در کشورمان نمی بینیم. 
ی اســـت، طبیعتا نخبه اســـتخراج  در تونـــل آموزشـــی کشـــور کـــه دچار بیمار
نمی شـــود و بعدا همین افراد، اســـتاد دانشـــجوی دکتری شده و به مسئولیت 
می رسند و این ساختار مریض هر بار بازتولید می شود. نظام دانشگاهی ما 
به این ســـمت رفته که درباره هرچیزی به صورت فرمالیته صحبت می کنیم 
و این مســـاله طی 10 تا 15 ســـال اخیر بدتر هم شـــده اســـت، یعنی در گذشته 

حیثیتی برای علم قائل بودند اما امروز این مســـاله کمتر شـــده است. 

دبیر کرسی های علمی و ترویجی پژوهشگاه مطالعات فرهنگی، اجتماعی و تمدنی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

 عده ای نظریه پردازی را 
مسیر درآمدزایی کرده اند

 وجود رانت در پذیرش دانشجو و اساتید حوزه علوم چالش امروز کشور است

اجرای پروژه مسکن دانشگاهیان 
در ۲۲ استان

ی مالی وزارت علوم در گفت وگو با مهر درباره  علی خطیبی، معاون ادار
آخرین وضعیت مسکن دانشگاهیان گفت: »همان طور که می دانید 500 
هکتار از اراضی مازاد دانشـــگاه ها به مســـکن دانشـــگاهیان اختصاص 
یافته که نقشه آن تهیه شده و پیگیر تغییر کاربری این اراضی از آموزشی 

به مسکونی هستیم.« 
ی آخرین وضعیت مســـکن دانشـــگاهیان را تشریح کرد و گفت: »پروژه  و
مسکن دانشگاهیان در ۲۲ استان درحال اجراست و در هشت نقطه تغییر 
ی است.« خطیبی افزود:  گذار کاربری اراضی شـــروع شـــده و در آستانه وا
یافت اراضی مســـکن  »افرادی که فرم جیم آنها ســـبز باشـــد در اولویت در
ی افرادی را  دانشـــگاهیان قرار دارند، درواقع فرم جیم وزارت راه وشهرساز
که مالکیت زمین نداشته یا از تسهیلات دولتی استفاده نکرده اند، نشان 
، اواخر ســـال  ی زمین هســـتند.« به گفته او گذار می دهـــد و در اولویـــت وا
، وام  گذشته به درخواست وزارت علوم و با مصوب شورای پول و اعتبار
یـــد مســـکن اعضای هیات علمی از مبلـــغ یک میلیارد تومان به مبلغ  خر

دومیلیارد تومان ارتقا پیدا کرد.

افزایش سقف وام های دانشجویی 
برای سال تحصیلی جدید

، رئیس سازمان امور دانشجویان درباره افزایش وام های  هاشم داداش پور
تحصیلـــی و مشـــخص شـــدن قیمـــت غـــذای دانشـــجویی برای ســـال 
تحصیلی جدید گفت: »کمیســـیون دائمی صندوق رفاه دانشـــجویان 
هـــم در حـــوزه تغذیه و هم در حوزه وام های تحصیلی اقداماتی را انجام 
ی ادامـــه داد: »تا آخر ماه  ی اســـت.« و داده کـــه در مرحلـــه تصمیم ســـاز
ی جلســـه هیات امنای صندوق رفاه دانشـــجویان برگزار می شـــود  جار
و مصوبه هیات امنا، مصوبه نهایی صندوق رفاه دانشـــجویان اســـت.« 
رئیس ســـازمان امور دانشـــجویان درباره تعیین تکلیـــف گفت که تا آخر 
ی هـــم وضعیت در حـــوزه تغذیـــه و وام هـــای تحصیلی و هم  مـــاه جـــار
نســـبتی کـــه درخصـــوص وام های مختلف برای ســـال جدیـــد خواهیم 

داشت، مشخص می شود. 
داداش پور در پاســـخ به این ســـوال که برای ســـال جدید قرار اســـت مبلغ 
، گفت: »مطمئنا همه  وام های تحصیلی افزایشـــی داشـــته باشـــند یا خیر
وام ها عددی اضافه خواهند شد ولی باید هیات امنای صندوق مصوب 

؟« کند تا بگوییم آیا افزایشی اتفاق می افتد یا خیر

عرضه بیش از 13۵ هزار خدمت آزمایشگاهی
 به فعالان پژوهش و فناوری

ی های راهبردی با اشاره  رضا اسدی فرد، مدیر شبکه آزمایشگاهی فناور
کنون  کز عضو این شبکه از آغاز فعالیت تا به رشد بیش از 10 برابری مرا
کز عضو شـــبکه آزمایشـــگاهی  گفت: »تا پایان خرداد امســـال، تعداد مرا
از مرز 1۷50 آزمایشـــگاه فراتر رفت. این درحالی اســـت که ســـال 13۹3 و 
، 1۲3 مرکز عضو شـــبکه آزمایشـــگاهی بودند.«او افزایش  در آغاز مســـیر
کز آزمایشگاهی عضو را یادآور شد  دامنه جغرافیایی خدمت رسانی مرا
و افزود: »درحال حاضر بیش از 1۶۷ شـــهر از 30 اســـتان کشـــور در دامنه 

کز عضو شـــبکه آزمایشگاهی قرار دارند.«  پوشـــش خدمات مرا
یح کرد: »ایجاد  ی های راهبـــردی تصر مدیر شـــبکه آزمایشـــگاهی فناور
بستری مساعد برای دسترسی بهتر محققان و پژوهشگران، دانشگاهیان 
کیفیت  ی به تجهیزات و خدمات آزمایشـــگاهی با و فعالان حوزه فناور
یرســـاخت ها و تجهیزات آزمایشـــگاهی  ی ز و همچنیـــن افزایش بهره ور
، مهم ترین  کـــز آزمایشـــگاهی و تحقیقاتـــی سراســـر کشـــور موجـــود در مرا
ی هـــای راهبـــردی معاونـــت  رکـــن فعالیـــت شـــبکه آزمایشـــگاهی فناور

علمی است.«

نخبگان و مستعدان هنری 
شناسایی می شوند

محمـــد خراســـانی زاده، عضـــو شـــورای هنـــری بنیـــاد ملـــی نخبـــگان و 
یکرد جدیـــد بنیاد در  هیات علمـــی دانشـــکده هنـــر دانشـــگاه شـــاهد رو
یابی کـــرد و گفت: »این  شناســـایی جامعـــه نخبگان هنـــری را مثبت ارز
اقدامـــات می توانـــد مســـیر تازه ای بـــرای هنرمندان و هنردوســـتان ایجاد 
کند.« او با اشاره به لزوم شناسایی نخبگان هنری، تعریف دقیق و جامع 
ی دانست و گفت: »در تبیین نخبگی  از جایگاه نخبگان را امری ضرور
کید شـــود نخبگی در محیط علمی محدود نمی شـــود و می تواند  باید تا

ساحت های مختلفی ازجمله هنر را نیز دربربگیرد.« 
عضو هیات علمی دانشـــگاه شاهد با اشاره به اقتضائات منحصربه فرد 
، تحصیلات دانشـــگاهی الزاما  کید کرد: »در عرصه هنر ، تا ســـاحت هنر
ی با خلق اثر هنری ندارد. به این معنا که یک نخبه هنری  رابطه معنادار
ی با اشـــاره به  الزاما نباید تحصیلات دانشـــگاهی نیز داشـــته باشـــد.« و
شـــکل گیری شـــورای هنـــر در بنیـــاد ملی نخبگان، یادآور شـــد: »بررســـی 
رخدادهای هنری با هدف شناســـایی مســـتعدان و نخبگان این عرصه 

از مهم ترین برنامه های این شوراست.« 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

نیمکت خبر


